

السيرة الذاتية

داود مسعود

أستاذ محاضر أ

قسم اللغة العربية وآدابها بكلية اللغة العربية وآدابها واللغات الشرقية

جامعة الجزائر 2 أبو القاسم سعد الله

البريد الإلكتروني: messaoud.daoud@univ-alger2.dz

- متحصل على دكتوراه العلوم، تخصص: علوم اللغة، بجامعة الجزائر 2، 2016/07/10.
- عنوان أطروحة الدكتوراه: التعرف الآلي على الكلام العربي المتصل
- أستاذ بجامعة الجزائر 2 ابتداء من: 2017-09-03.

❖ الملتقيات:

- 1- ملتقى دولي: "الذكاء الاصطناعي ومستقبل اللغة العربية"، تنظيم المركز الجامعي بأفلو، المنعقد بتاريخ: 2021/06/17، عنوان المداخلة: "توظيف الذكاء الاصطناعي في المعالجة الآلية للكلام العربي".
- 2- ملتقى دولي: "اللغة العربية والتعليم - واقع وطموحات -"، تنظيم جامعة قالمة، المنعقد بتاريخ: 2021/12/14، عنوان المداخلة: "الذكاء الاصطناعي ومستقبل تعليم اللغة العربية".
- 3- ملتقى دولي: "قضايا اللسانيات العربية الحديثة في ضوء نظريتي الوضع والاستعمال"، تنظيم جامعة الجلفة، المنعقد بتاريخ: 24، 2022/10/25، عنوان المداخلة: "لسانيات المدونات الحاسوبية ودورها في توفير موارد لغوية لتدريب أنظمة الذكاء الاصطناعي للمعالجة الآلية للغة العربية".
- 4- ملتقى وطني: "اللسانيات الحاسوبية ودورها في تدريس مناهج اللغة العربية"، تنظيم قسم اللغة والأدب العربي بالمدرسة العليا للأساتذة بوزريعة، المنعقد بتاريخ: 25 أفريل 2019، عنوان المداخلة: "تطبيقات اللسانيات الحاسوبية في مجال التعرف الآلي على الكلام وأهميتها في العملية التعليمية".

❖ المقالات:

- 1- التعرف الآلي على الكلام العربي باستخدام مجموعة أدوات نماذج ماركوف المخفية (HTK)، مجلة مقاربات، جامعة الجلفة، العدد 18، 2015.
- 2- الخدمات الرقمية للمكتبات العربية في ظل جائحة كوفيد 19 المكتبة المركزية بجامعة الجزائر 2 أنموذجا، مجلة دراسات نفسية وتربوية جامعة ورقلة، المجلد 14، العدد 2، 2021.

❖ مشاريع البحث:

- 1- رئيس مشروع البحث التكويني الجامعي PRFU الموسوم بـ: انجاز مدونة لغوية حاسوبية لتدريب أنظمة المعالجة الآلية للغة العربية.

Curriculum Vitae

Personal Information:

- **Name:** Daoud Messaoud
- **Position:** Assistant Professor A
- **Department:** Arabic Language and its Literature, College of Arabic Language and its Literature and Eastern Languages, University of Algiers 2
- **Email:** messaoud.daoud@univ-alger2.dz

Education:

- Ph.D. in Linguistics, specialization in Language Sciences, University of Algiers 2, 10/07/2016.
- Ph.D. Thesis Title: Automatic Speech Recognition for Arabic Connected Speech.

Conferences:

1. International Conference: "Artificial Intelligence and the Future of the Arabic Language," organized by the University Center of Aflou, held on 17/06/2021. Presentation Title: "Utilizing Artificial Intelligence in Automatic Processing of Arabic Speech."
2. International Conference: "Arabic Language and Education - Reality and Aspirations," organized by the University of Guelma, held on 14/12/2021. Presentation Title: "Artificial Intelligence and the Future of Arabic Language Education."
3. International Conference: "Issues of Modern Arabic Linguistics in Light of Situation and Usage Theories," organized by the University of Djelfa, held on 24-25/10/2022. Presentation Title: "Computational Linguistics of Computer Blogs and Their Role in Providing Linguistic Resources for Training Artificial Intelligence Systems for Automatic Arabic Language Processing."
4. National Conference: "Computational Linguistics and Its Role in Teaching Arabic Language Curricula," organized by the Department of Arabic Language and Literature at the Higher School of Teachers in Bouzareah, held on 25 April 2019. Presentation Title: "Applications of Computational Linguistics in the Field of Automatic Speech Recognition and Its Importance in the Educational Process."

Articles:

- "Automatic Recognition of Arabic Speech Using Hidden Markov Models Toolkit (HTK)," Approaches Journal, University of Djelfa, Issue 18, 2015.
- Digital Library Services in Arab Libraries During the COVID-19 Pandemic: The Central Library at the University of Algiers 2 as a Model." Psychological and Educational Studies Journal, vol. 14, no. 2, 2021, University of Ouargla.

Research Projects:

- Principal Investigator for the University Research Training Project (PRFU) titled: "Development of a Computational Linguistic corpus for Training Automatic Language Processing Systems for Arabic Language."